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Bilanțul primului an al Proiectului ROSE ,,Succes la bacalaureat!” 

 

În perioada 2018-2022, în Liceul Teoretic ,,Emil Racoviță" din Galați, se desfășoară 

subproiectul ,,Succes la bacalaureat!”, ca parte a proiectului ROSE, implementat de către Ministerul 

Educației Naționale și finanțat printr-un împrumut acordat țării noastre de Banca Internațională 

pentru Reconstrucție și Dezvoltare, având ca scop îmbunătățirea rezultatelor școlare ale elevilor și 

facilitarea lor în dezvoltarea profesională ulterioară. Am luat un interviu, privind derularea 

proiectului, d-nei director prof. Humelnicu Delia-Angelica, care coordonează întreaga activitate. 

        

   

      Reporter: Cum s-a născut proiectul ROSE? 

Humelnicu Delia-Angelica: În vara anului 2016 am depus o scrisoare de intenție pentru a participa 

la una din cele trei runde ale acestui proiect. Dacă inițial am crezut că nu ne încadrăm în acest 

proiect, deoarece rata de promovare a examenului de bacalaureat se situează an de an între 98% și 

100%, totuși un indicator, respectiv rata de absolvire, este sub 90% (acest indicator se calculează 

făcând diferența dintre cei care sunt admiși la noi în unitate, prin repartiție computerizată, și cei 

care finalizează prin examen de bacalaureat cursurile tot la noi în unitate; în cei patru ani 

,,pierdem” 20-30 elevi, prin transfer la alte unități de învățământ din municipiu). Așa am fost 

considerați unitate școlară eligibilă pentru runda a II-a, cu un buget mediu, de 100000 euro. În 

iulie 2017, împreună cu doamnele profesor Mihaela Sandu și Laura Radu, am scris proiectul, pe 

baza unui formular tip și a ghidului de implementare, iar din 2.10.2018 el se desfășoară în școală. 

R: Ce obiective are proiectul ROSE? 

H.D.A.: Fiind un proiect ce are ca scop îmbunătățirea rezultatelor la examenul de bacalaureat, 

obiectivul general al proiectului este direcționat spre creșterea procentului de promovabilitate de 

la 98% la 100%, în următorii patru ani. Există și un obiectiv specific care vizează îmbunătățirea 

rezultatelor la acest examen, respectiv o creștere a mediilor generale, determinată de activități prin 

care elevii noștri să obțină medii mai mari de opt. Observ în că fiecare an sunt 20-30 elevi care 

obțin medii sub opt la examenul de bacalaureat. Știu că la cele mai multe facultăți mediile de la 
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bacalaureat sunt luate în considerare din ce în ce mai puțin, dar consider că, pentru fiecare elev, 

media de la acest examen este importantă deoarece ea încununează cei patru ani de liceu. 

R: Ce activități sunt cuprinse în proiectul ,,Succes la bacalaureat”? 

H.D.A.: Ne-am gândit să includem activități care să bucure elevul, să îl ajute să crească, să-i placă 

la școală și să-l formeze pentru viață, obținând medii mari la examenul de bacalaureat. Cele mai 

mari eforturi sunt direcționate spre activitățile de sprijin: pregătirea suplimentară pentru 

examenul de bacalaureat, sub forma unor sesiuni în care grupe de elevi, formate din cel puțin 15 

elevi, lucrează împreună cu profesorii de matematică, limba și literatura română, biologie și 

chimie, începând cu clasa a IX-a. Sesiunile se desfășoară de la ora 14.00, în școală, profesorii 

utilizând fișe de lucru, conținuturile vizate fiind cele din programa acestui examen. Nu se dau 

note, nu se dau teme, ci sunt discuții constructive, astfel încât elevii să se familiarizeze cu acest 

examen și să exerseze mai mult, într-un cadru relaxant. Un al mod prin care ne dorim pregătirea 

elevilor pentru examen este legat de activitățile de consiliere, în care elevii, împreună cu un 

psiholog școlar, se descoperă și înțeleg mai bine ceea ce au de urmat în viitor. La clasele a IX-a 

considerăm că este necesar să intervenim pe managementul emoțiilor, pentru a atenua șocul 

trecerii de la gimnaziu la liceu, la clasa a X-a este important să lucrăm pe managementul învățării, 

iar la clasa a XI-a este foarte important să îi ajutăm în alegerea carierei. Tot ca activități de sprijin 

am inclus și pregătirea de tip PEER Education, o modalitate prin care elevi de clasa a X-a se 

implică, sub îndrumarea profesorilor de limba și literatura română și matematică, în pregătirea 

colegilor mai mici, de clasa a IX-a. Am mai experimentat astfel de activități și am fost plăcuți 

impresionanți de dăruirea cu care se implică, a elevilor de clasa a X-a, atunci când le explică 

elevilor mai mici, dar și de atenția și deschiderea acestora din urmă în a învăța de la acești tineri 

deosebiți. Câștigul este de ambele părți: elevii de clasa a IX-a, mai ales cei timizi, învață ușor, iar 

elevii de clasa a X-a devin mai buni, deoarece învață explicând celuilalt.  

O altă componentă a proiectului include activitățile extrașcolare, prin care se dorește 

dezvoltarea elevului și pregătirea lui temeinică pentru viitor și implicit obținerea unor rezultate 

deosebite la bacalaureat. Unele activități se desfășurau și înainte în școală, doar că erau finanțate 

de elevi, părinți sau profesori. În cadrul proiectului ROSE am inclus aici tocmai această 

componentă organizatorică: de exemplu, pentru trupa de teatru sunt incluși bani pentru plata unui 

specialist, bani pentru închiriat costume sau deplasări ale trupei la concursuri în afara municipiului 

Galați. Pentru grupa de debate a școlii am inclus în proiect bani pentru deplasări la concursuri în 

alte orașe, deoarece în Galați sunt maxim 3 concursuri pe an. În școală funcționează un ansamblu 

sportiv pentru care am prevăzut fonduri în vederea achiziționării de echipamente sportive, iar 

clubul de științe funcționează pentru a-i ajuta pe elevi să descopere partea aplicativă a unor 

discipline care, la examenul de bacalaureat sunt teoretice, dar cu aplicații practice. În fine, pentru 

o deschidere spre viitorul lor, elevii merg în excursii de documentare și vizite în trei centre 
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universitare din țară: Iași, Târgu-Mureș și București, cea mai mare parte a cheltuielilor fiind 

acoperită cu banii din proiect. Pentru școală este benefic deoarece, pe parcursul celor 4 ani de 

proiect sunt 80000 lei prin care putem dota unitatea școlară cu imprimante, laptop-uri, televizoare 

SMART sau tablă interactivă, ce pot fi utilizate de către toți elevii școlii. 

R: Care sunt concluziile primului an de proiect?   

H.D.A.: În general, rezultatele sunt mulțumitoare, proiectul este un ajutor, deoarece prin 

pregătirea suplimentară se obțin rezultate frumoase la examenul de bacalaureat, elevii participă la 

acele activități extrașcolare și colaborează, se cunosc și leagă prietenii, devin mai uniți și mai 

buni, mai implicați. Excursiile sunt modalități de relaxare și învățare prin joc, iar vizitele la 

universități conving și transformă elevul, îi deschid porți spre cunoaștere și cel mai important, îl 

ajută să aleagă, în cunoștință de cauză, profesia în viitor. 

R: Ce ați putea îmbunătăți în perioada viitoare? 

H.D.A.: Activitățile din proiect sunt utile și interesante! Echipa de implementare este implicată și 

caută soluții în permanență. Faptul că banii vin târziu și trebuie să regândim proiectul de fiecare 

dată este un mare dezavantaj. De exemplu, nu am putut oferi o gustare elevilor care au participat 

la activitățile de sprijin, iar elevii au fost la aceste activități, ce începeau de la ora 14.00. Sperăm 

să putem oferi gustarea din acest an. Ne dorim implicarea în activitățile proiectului pentru că, până 

la urmă, e un proiect pentru ei, să îi ajutăm să devină mai buni! 

 

   Interviu realizat de eleva Cucoș Mihaela, clasa a IX-a A 

 

Clubul «Științe pentru viitor», 

la finele anului I 
 

             Sunt foarte bucuroasă că fac parte din echipa de profesori care se ocupă cu implementarea 

proiectului ROSE în liceul nostru. Ne-am propus creșterea eficienței educației prin utilizarea practicilor și 

resurselor educaționale deschise, ce permit o învățare mai personalizată şi o mai bună utilizare a 

resurselor.         

 Am desfășurat mai multe tipuri de activități remediale și de sprijin, respectiv extracurriculare. 

Pentru mine, a fost o foarte frumoasă provocare activitatea Clubului „Științe pentru viitor”. Alături de 

elevi din clasele a IX-a – a XI-a, am căutat să aflăm cât mai mult din tainele naturii.  
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Studiul Științelor naturii în cadrul Clubului are mai multe avantaje: 

- Are caracter de atractivitate pentru elevi, implicând aspecte actuale, critice, relevante; 

- Permite o abordare interdisciplinară,  îmbinarea tratării problemelor pe discipline (fizică, 

biologie, chimie, geografie), cu cea holistă; 

- Permite colaborarea prin lucrul în echipă;   

- Contribuie la dezvoltarea creativităţii şi gândirii critice; 

- Încurajează participarea la acţiuni sociale și civice concrete, precum şi luarea deciziilor în 

funcţie de valorile morale. 

 

Am efectuat experimente de mecanică și electromagnetism.  Elevii au fost încântați de toate 

activitățile desfășurate, așteptînd cu interes fiecare întâlnire a Clubului de Științe. Toate 

activitățile s-au bazat pe munca lor, sub coordonarea profesorilor. Ne-am propus să realizăm 

împreună activități interesante, atât în laboratoarele liceului, cât și pe teren. În cadrul 

mobilităților, elevii s-au implicat activ în derularea experimentelor de laborator, lucrând 

efectiv și prelucrând datele. Ca urmare, am constatat o ameliorare a rezultatelor școlare ale 

elevilor participanți, la toate nivelele. Motivația elevilor a crescut și ne așteptăm la o implicare 

mai activă a elevilor în următorii trei ani ai proiectului ROSE.  

 

Director Adjunct, prof. Corina ROTARU 
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Bioluminiscența – fascinație și provocare 

 

Una dintre temele abordate în cadrul activităților Clubului de Științe a fost cea a 

bioluminescenței. 

Soarele este steaua care ne luminează și ne încălzește. Încă din cele mai vechi timpuri, 

lumina lui a fost considerată de natură divină și oamenii i-au închinat temple și i-au adus ofrande. 

De aceea, viețuitoarele care produc lumină au exercitat o fascinație deosebită asupra oamenilor. 

Licuricii au fost cu siguranță întâlniri miraculoase în pădurile copilăriei noastre. Dar licuricii 

(Lampyris noctiluca) nu sunt singurele forme de viață care prezintă această capacitate numită 

bioluminiscență. Și alte animale, precum unii pești, moluște, meduze, dar și unele ciuperci, 

flagelate și chiar bacterii produc lumină. 

 

Bioluminisceța este mai răspândită în mediul 

acvatic, unde razele luminoase pătrund mai greu. S-a 

estimat că 90 % din viețuitoarele zonelor abisale ale 

oceanelor emit radiații luminoase, care le ajută să se 

orienteze și să vâneze în bezna abisului. Peștii undițari, 

care trăiesc la mari adâncimi, poartă organe luminoase 

care momesc prada. Dar nu numai viețuitoarele abisale au capacitatea de a produce lumină, ci și 

cele care trăiesc la suprafața mărilor. 

Așa este dinoflagelatul Noctiluca scintillans, care 

alcătuiește planctonul marin. Se poate vedea și în Marea 

Neagră, în nopțile calde de vară, când se înmulțește atât de 

mult, încât apa apare ca o supă cu griș luminoasă, fenomen 

numit și „mare de lapte”. Acest fenomen a fost descris în 

1492 de către marinarii lui Cristofor Columb, care au avut 

convingerea că au văzut focurile Infernului.  

Explicația acestui fenomen s-a lăsat mult așteptată. Plinius cel Bătrân considera că lumina 

este produsă de ciocnirea dintre valuri și corpul unor viețuitoare. Mult mai târziu, în sec. al XVII-

lea, Robert Boyle a arătat că acest fenomen scade în lipsa oxigenului. Demonstra astfel că 

bioluminiscența este în strânsă legătură cu reacții chimice care încetează în lipsa oxigenului. Abia 

în 1885 zoologul francez Raphael Dubois a descoperit substanța din corpul plantelor și animalelor 

care dă naștere luminii: luciferina. Prin oxidarea ei rezultă oxiluciferina, reacția fiind catalizată de 

o enzimă, luciferaza. Pentru fiecare moleculă de luciferină oxidată se emite o cunată de lumină cu 

lungimea de undă de 490 nm.  
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Una dintre cele mai interesante proprietăţi ale luminii vii este faptul că ea e o lumină 

"rece", generând o cantitate foarte mică de energie termică. Sistemul luciferină-luciferază este, 

astfel, unul foarte eficient, cu randament ridicat. 

Fascinaţia faţă de bioluminiscenţă s-a extins în lumea biochimiştilor, a geneticienilor, a 

microbiologilor şi a inginerilor, care imaginează tot felul de utilizări îndrăzneţe ale fenomenului,  

de la noi metode de detectare a contaminării alimentelor cu bacterii, până la animale de 

companie bioluminiscente. Oamenii de ştiinţă au reuşit deja să obţină, prin inginerie 

genetică, plante transgenice care produc lumină cu ajutorul sistemului luciferină-luciferază. 

În plantele de tutun au fost transferate gene care codifică sinteza luciferazei. Aceste gene au fost 

extrase de la o specie de licurici - Photinus pyralis. Udând plantele cu o soluţie ce conţine 

luciferină, are loc întâlnirea celor două substanţe în celulele plantei, care, astfel, produc lumină. 

Ne putem gândi astfel la plante bioluminiscente care să lumineze străzile orașelor.  

Inspirându-se din capacităţile luminiscente ale unor meduze, ciuperci şi licurici, Daan 

Roosegaarde şi cercetătorul Alexander Krichevsky de la State University of New York au iniţiat 

un proiect, în care combină ADN-ul unor bacterii marine luminiscente cu cloroplastele unor plante 

de interior. Pentru moment, lumina vie dată de plantele astfel manipulate genetic este prea slabă 

pentru a putea fi utilizată cu succes pentru iluminatul stradal, dar este un punct de plecare pentru 

noi creații ale ingineriei viitorului. 

Prof. Mariela GHEȚEU 

 

 

 

 

 

 

 

 
Despre natura virusurilor 

 

 
E complicat! Polemica în ceea ce privește caracterul de viu sau nonviu al virusurilor sporește 

misterul ce învăluie aceste entități supramoleculare, bizare.  

Partizanii opiniei ca virusurile nu sunt sisteme vii se bazează pe câteva argumente greu de 

contracarat. Astfel, virusurile sunt acelulare, nu au metabolism, nu se reproduc, ci sunt reproduse de 

celulele pe care le infectează și conțin un singur tip de acid nucleic ADN sau ARN. În replică sistemele 
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care sunt considerate vii sunt celulare, au metabolism, sunt capabile de autoreproducere și conțin atât 

ADN cât și ARN.  

Cercetătorii care susțin că virusurile sunt sisteme vii se bazează pe faptul că au genom, deci 

conțin informație genetică în baza crăreia sunt multiplicate de către celulele gazdă iar dacă considerăm 

viața rezultat al evoluție chimice atunci virusurile, macromolecule, formate din acizi nucleici și proteine 

pot fi acceptați ca forme inferioare de viață 

Să încercăm o analogie între virusurile cibernetice și cele ce infectează celulele. Un virus 

cibernetic este un program (o informație) care, după ce ajunge în computer este multiplicat și afectează 

funcționarea acestuia. O dată multiplicat virusul poate fi transmis altor calculatoare din rețea. Am putea 

spune metaforic că virusul cibernetic are două „scopuri” și anume să se multiplice și să se propage în alte 

calculatoare. Din acest punct de vedere îl putem considera o informație „călătoare”. Prin comparație 

virusurile celulare, entitățile supramoleculare strict parazite, reprezintă informații genetice „călătoare” ce 

perturbă funcționarea celulelor gazdă. 

 În concluzie, virusurile, nu sunt sisteme biologice, ci depind de acestea pentru a fi multiplicate, 

iar statutul de entități ce „bat”la poarta vieții este corect. 

 

 

                                                                      Prof. Lăcrămioara TĂTARU 

 

 ROSE  -  un proiect benefic 

    Elevii de liceu beneficiază, începând cu anul școlar 2018 - 2019 de un program de învățare 

recuperatoriu, program care se desfășoară după orele de curs. Intitulat sugestiv Rose, acesta se 

adresează cu precădere elevilor care trebuie să recupereze din mers materia  predată la clasă, dar la 

care nu prea au acces precum alți elevi, asemenea lor, și care se străduiesc zi de zi să priceapă 

noțiunile de bază prevăzute de programa școlară în desfășurare. Nu putem discuta de elevi întârziați 

întru înțelegerea noțiunilor de bază ale obiectului cu materia de aprofundat, este vorba, mai degrabă 

de aprofundarea unor noțiuni (uneori cam multe !) din programa școlară, pe parcursul unui an de 

studiu. Și, în acest fel Ministerul Educației Naționale din țara noastră a venit/vine în sprijinul elevilor 

care vor să țină pasul cu materia de aprofundat. 

     Colegii noștri fac eforturi pentru recuperarea materiei, prin cât mai multe aplicații, 

exemple. Evident, la sfârșitul cursurilor din programul Rose, rezultatele au fost notabile, mai ales în 

domeniul matematicii. Toți cei înscriși la cursul de recuperare Rose au priceput mesajele, s-au 

implicat și, ca rezultat imediat, aceștia și-au îmbunătățit situația școlară, promovând anul de studiu.              

Înteresul elevilor înscriși în Programul Rose este din ce în ce mai pronunțat, ei apropiindu-se de 

tainele obiectului la care sunt înscriși, cu pași mărunți, dar siguri. 

 

                                                                     Prof. Viorel  DINESCU 
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PROIECTUL ROSE este util? 

 

 Răspunsul la întrebarea din titlu este afirmativ. Și spun acest lucru cu toată convingerea.Sumt 

profesor de matematică și atunci când am fost cooptată în echipa acestui proiect am fost bucuroasă și 

încrezătoare. Mi se pare o oportunitate pentru elevi, pentru părinți, pentru profesori.  

 Elevii își pot clarifica anumite probleme, noțiuni pe care nu le-au înțeles. O condiție ar fi 

continuitatea participării: să vină la fiecare ședință. O altă problemă ar fi sinceritatea: să spună de fiecare 

dată ce nu știu, ce nu au înțeles. Nu în ultimul rând, atenția. Ca la orice activitate umană, nu doar la cea de 

învățare, o condiție obligatorie este să fiu atent la ce se întâmplă. 

 Părinții trebuie, în primul rând, să cunoască existența acestui proiect în școală. Apoi, consider că li 

se ușurează sarcina de a asigura pregătirea științifică a copilului în vederea promovării examenului de 

Bacalaureat. 

 Proiectul este util și profesorilor. Chiar dacă este o activitate suplimentară, și ca orice astfel de 

activitate, necesită efort sporit, energie, timp, uneori este obositor, consider că ne ajută în realizarea unuia 

din scopurile meseriei noastre: toți elevii să promoveze examenul de încheiere a studiilor liceale. Orice 

posibilitate prin care elevii își consolidează pregătirea pentru Bacalaureat o consider bine-venită.  

 Dar cele mai importante sunt impresiile beneficiarilor direcți, elevii. Îi las pe ei să ”comenteze”. 

”După părerea mea, proiectul ROSE este ca o fereastră deschisă către lumea matematicii, iar ideea 

de a face un proiect de o asemenea amploare a fost una minunată, deoarece, pentru mine, reprezintă un 

sprijin considerabil.  

În primul rând, acest proiect este o oportunitate de a ne familiariza mai mult cu noțiunile 

matematice, dar și de a înregistra un progres în ceea ce privește rezultatele obținute la lucrările de 

control.[...]. Este minunat să știi că după ora de matematică pe care ai avut-o, în care poate nu ai înțeles 

atât de bine termenii de rezolvare a unei probleme, există cineva care îți poate oferi explicații 

suplimentare. Totodată, prin intermediul acestui proiect, am legat noi prietenii cu alte persoane...” 

Lidia P. clasa a X-a  

”Din punctul meu de vedere, proiectul ROSE m-a ajutat foarte mult în evoluția mea la clasă. […]. 

Nivelul meu la matematică a crescut de când m-am înscris în acest proiect. În al doilea rând am legat 

prietenii. Toți copiii vin, dornici să facă matematică, deoarece atmosfera este plăcută, fără stres....” 

Gabi V. clasa a X-a  

”Cu ajutorul acestei pregătiri, am reușit să înțeleg mai bine și, în același timp, să-mi îmbunătățesc 

rezultatele școlare.”  

Robert C. clasa a X-a 
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”Cu ajutorul ședințelor de pregătire am realizat un progres considerabil în ceea ce privește 

rezultatele școlare. În al doilea rând, atmosfera în timpul orelor a fost destinsă, ceea ce a contribuit la 

dorința elevilor de a lucra.” 

Alexa P. clasa a X-a 

”Din punctul meu de vedere, proiectul ROSE este foarte util în aprofundarea matematicii. La 

această materie este necesar un efort intelectual continuu, deoarece noțiunile noi se bazează pe 

cunoștințele anterioare.” 

Raluca A. clasa a X-a   

       Prof. Aurora MIRONESCU 

 

 

CURIOZITĂȚI  MATEMATICE 

                                                       
1. 111.111.111 x 111.111.111 =12345678987654321 

 

2. (6x9)+(6+9)=69 

 

3.    3 x 37=111 

   6 x 37=222 

   9 x 37=333 

12 x 37=444 

15 x 37=555 

18 x 37=666 

21 x 37=777 

24 x 37=888 

27 x 37=999 

 

4.                 1 x 8+1=9 

              12 x 8+2=98 

            123 x 8+3=987 

          1234 x 8+4=9876 

        12345 x 8+5=98765 

      123456 x 8+6=987654 

    1234567 x 8+7=9876543 

  12345678 x 8+8=98765432 

123456789 x 8+9=987654321 

 

5. Primul calculator a apărut  în 1623 pentru adunări și scăderi de numere de maxim 6 

cifre. 

6. Primul calculator pentru înmulțiri și împărțiri a apărut în anul 1671. 

7. Calculatorul electronic a apărut în 1946. A fost folosit pentru determinarea 

numerelor prime. 

8. Cum putem împărți o plăcintă dreptunghiulară în 8 felii egale practicând 3 tăieturi ? 
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a. Îndoim în două părți egale și tăiem pe îndoitură 

b. Îndoim cele două părți suprapuse în două părți egale și tăiem pe îndoitură 

c. Îndoim cele patru părți suprapuse în două părți egale și tăiem pe îndoitură 

     Repetând mișcarea de zece ori câte felii obținem ? 

 

9.           a=b / x a 

       =a x b /+  

2 x = +a x b /-2 x a x b / 

2 x -2 x a x b= -a x b 

2( -a x b)= -a x b /:( -a x b) 

                 2=1 !! 

Unde este greșeala ? 

 

10. Care este volumul unei pizza cu raza z și înălțimea a ? 

         V=pi x z x z x a  ( h) 

Culese de prof.  Vasile DUMBRAVĂ  

 

 

REBUS  MATEMATIC – clasa a X-a 
 

1)   P        

2)  R          

3)      O      

4)  I        

5)    E       

6) C          

    7)          T     

8)     R        

9) 

 

10) 

 O       

 S         

           11)      E   
 

 
1) Ecuaţie de forma ax4+bx2+c = 0, unde  a,b,c ϵR şi a este un număr nenul. 

2) Submulţimi ordonate cu k elemente ale unei mulţimi cu n elemente. 

3) Ecuaţii în care necunoscuta apare sub semnul radical. 

4) Matematician celebru care a constituit o teoremă importantă referitoare la laturile triunghiului 

dreptunghic. 

5) Funcţie care este injectivă şi surjectivă. 

6) Submulţimi cu k elemente ale unei mulţimi cu n elemente. 

7) Raportul dintre numărul cazurilor favorabile şi numărul cazurilor posibile realizării unui eveniment. 

8) Operaţie prin care expresiei E i se asociază expresia logaE. 

9) Diferenţa dintre capitalul final şi capitalul iniţial într-o operaţiune bancară. 
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10) Dreaptă faţă de care graficul unei funcţii se apropie ,,oricât de mult”. 

11) Numere care sunt formate dintr-o parte reală şi una imaginară. 

 

  Prof.  Laura  RADU 

 

REBUS CHIMIE – PROTEINE 

Răspundeţi corect, iar cu ajutorul cuvintelor găsite, completaţi rebusul următor: 

 

     A           

    1            

   2             

   3             

4                

  5              

   6             

  7              

                

     B           

 

Pe verticala A-B veţi găsi denumirea clasei de compuşi organici cu un important rol fiziologic. 

1. Proteinele....................... cu acizi sau prin încălzire. 

2. Coagularea albuminei cu HCl este un proces................... 

3. Albumina din albuşul de ou este............................ în apă. 

4. Fenomenul care are loc cu modificarea structurii proteinelor se numeşte....................... 

5. Reacţiile de culoare a proteinelor servesc la .............................. proteinelor. 

6. Reacţia.........................este reacţia pe care o dau proteinele cu sulfatul de cupru, când se obţine o  

coloraţie albastru-violet. 

7. Reacţia ...................... este reacţia pe care o dau proteinele cu acidul azotic.  

8. Dacă proteinele conţin sulf, atunci în prezenţa acetatului de plumb dau o coloraţie brun până la....... 

 

Creat de prof.  Gabriela-Elena ENACHE 

 

REBUS  -  FORMULE CHIMICE 

     A         

    1          

    2          

  3            

    4          

   5           

  6            

 7             

              

    8          

    9          

  10            

    11          

   12           

13              

  14            

     B         
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1. Denumirea substanţei Ca3(PO4)2  este  .................. de calciu. 

2. Na2O se numeşte .................. de sodiu. 

3. NaCl este.............. de bucătărie. 

4. Mg(OH)2 se numeşte hidroxid de................... 

5. CuSO4 se numeşte sulfat de.................... 

6. HgS se numeşte .................. de mercur. 

7. Clasă de compuşi care conţine gruparea hidroxil. 

8. Substanţele care sunt formate din cel puţin două elemente se numesc substanţe ............... 

9. Element care intră obligatoriu în componenţa acizilor. 

10. H2SO4  se numeşte ..................sulfuric. 

11. Se găsesc în partea stângă a sistemului periodic. 

12. Substanţele care sunt formate dintr-un singur element se numesc substanţe ............... 

13. Sunt formate din atomi prin punerea în comun de electroni. 

14. Se găsesc în sistemul periodic ordonate în grupe şi perioade. 

A – B  Se studiază la chimie 

Creat de prof. Enache Gabriela-Elena 

   

Soluțiile rebusurilor vor apărea în numărul viitor. 

 

 

Despre importanța științei 
    

         În acest scurt articol doresc să vă spun câteva lucruri legate de importanţa ştiinţei în viaţa noastră. 

         Înainte de a se dezvolta aceasta, oamenii aveau o gândire foarte simplă, primitivă pentru vremurile 

pe care le trăim în prezent. Încă nu aflaseră ce valoroasă poate fi această planetă, care ne furnizează şi în 

zilele de azi tot ce avem nevoie, în ciuda tratamentelor barbare pe care le aplicăm asupra ei. 

       Ştiinţa, cu analizarea tuturor vietăților, substanţelor şi fenomenelor care se întâmplă are un rol extrem 

de important. Ea ne deschide zi în zi multe porţi spre o lume mai dezvoltată, mai luminată. Ea ne deschide 

minţile şi ne arată prin exemple şi experimenţe complete că ea are de fiecare dată dreptate. De pildă, 

fizica explică de ce se întâmplă toate aceste fenomene, unele dintre ele ciudate, dar foarte importante.  

      Cu ajutorul ştiinţei, speranţa de viaţă a crescut considerabil, deoarece s-au descoperit metode de 

combatere a microbilor sau a viruşilor. În secolul al XIV-lea foarte mulți oameni mureau de ciumă, 

deoarece nu aveau o igienă corespunzatoare.  

      Omul din ziua de astăzi este foarte stresat şi de obicei noi ne-am format o rutină, pe care o respectăm 

cu foarte mare stricteţe. Prin respectarea acestui program, oamenii devin din ce în ce mai stresaţi, mai 

obosiţi. Ştiinţa nu numai că ne ajută să cunoaştem mai mult sau să ne dezvoltăm mintea, ea ne ajută să ne 

şi relaxăm în mod constructiv, de exemplu, dacă te plimbi prin natură şi încerci să analizezi nişte plante. 

Fiecare dintre noi dorim să avem un laborator mic acasă. Cred că am putea să ne refugiem acolo şi să 

uităm de grijile şi de emoţiile negative pe care le-am acumulat peste zi. Ştiinţa, din punctul meu de vedere 

este foarte palpitantă, cu ajutorul ei poţi afla extrem de multe lucruri despre locul în care trăieşti. Pe lângă 

relaxare, ea  ne aduce şi foarte multă bucurie în inimile noastre, deoarece atunci când reuşeşti un 

experiment în laboratorul personal sau reuşeşti să-ţi faci singur medicamentele de care ai nevoie pe bază 

de plante, ai o satisfacţie că ştii din ce în ce mai multe. Când reuşeşti să ai rezultate din ce în ce mai 
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palpabile în ştiinţă,  consideri că ar fi ideal să studiezi mai mult, ajungând chiar să profesezi ca  fizician, 

chimist sau biolog. Ştiinţa ne ajută să facem fapte bune în viaţă, fiindcă orice medicament folositor 

inventat îi poate ajuta pe ceilalţi să trăiască mai mult. Este foarte important să ai  colegi și prieteni, 

persoane cu care să poți relaţiona din când în când, deoarece aşa te poţi relaxa. 

 Când eram mic, nu-mi prea îmi plăcea să învăţ sau să aflu cât mai multe despre locurile în care 

trăim.  Cu timpul, când am văzut cât de interesante pot fi informaţiile date de ştiinţă, am început să mă 

îndrăgostesc de ea. Atunci când fac un experiment la chimie sau când analizez o plantă medicinală, aceste 

lucruri reprezintă momentele mele de relaxare activă, pe care încerc să mi le fac cadou în fiecare zi. 

Pentru mine este mult mai frumos şi folositor decât orice altceva, deoarece acest dar îmi oferă 

posibilitatea de a-mi lărgi orizonturile minţii şi sufletului şi mă ajută să raţionez corect. Ştiinţele exacte 

m-au învăţat să am o gândire pragmatică şi m-au ajutat să-mi găsesc calea profesională cea mai potrivită 

pentru mine. Îmi doresc ca invenţiile pe care vreau să le fac să ajute cât mai multă lume suferindă, care nu 

are nici un ajutor de la nimeni.  De foarte multe ori, atunci când sunt supărat sau am o problemă 

sufletească mare, studierea aprofundată a ştiinţei m-a ajutat să trec pentru micile neajunsuri ale vieţii. 

Ştiinţa m-a ajutat să descopăr prieteni noi, care au aceaşi pasiune fascinantă ca şi mine, studiul ştiinţelor 

exacte.  

Consider că mai am extraordinar de multe lucruri de aflat, poate nici nu-mi imaginez în acest 

moment câte pot fi. Fascinantul Univers pare atât de simplu, dar pe măsură ce îl analizăm devine din ce în 

ce mai complex şi mai frumos. De pildă, am fost cu doamna profesoară de fizică Rotaru Corina la o 

prezentare la Planetariul din Muzeul de Știinţe ale Naturii din Galați şi acolo am văzut o mică parte din 

lumea macrocosmosului. Aceast tărâm, parcă desprins din cele mai frumoase basme, m-a impresionat, 

deoarece fiecare element al Universului are în spate o poveste deosebită. Domnul ing. Tercu Ovidiu ne-a 

arătat la această prezentare aparatură muzeului şi ne-a prezentat câteva informatii despre Universul care 

ne-a dat viaţă. Prin proiectul ROSE s-a organizat în liceul nostru un cerc de copii pasionaţi de ştiinţă, 

Clubul „Științe pentru viitor”,  în care dascălii noştrii ne arată cu multă bucurie cât de interesantă poate fi 

ştiinţa. 

Ştiinţa, după părerea mea este ca un bătrână înțeleaptă, plină de experienţă şi cu suflet mare, 

deoarece este deschisă la orice provocare pe care i-o oferim şi este chiar fericită atunci când vrem să 

discutăm cu ea. Nu vă speriaţi de formulele complexe pe care vi le spune sau de limbajul prea elevat 

folosit, încercaţi să desprindeţi, din ceea ce spune, povestea fiecărui lucru . 

         Mă bucur că am avut ocazia să vă descriu şi să vă arăt cât de frumoasă este ştiinţa, să vă invit şi  pe 

voi să o întrebaţi pe „bătrâna doamnă” tot ceea ce ştie, pentru că are multe lucruri să vă împărtăşească din 

experienţa sa vastă. Vă încurajez din tot sufletul să fiţi buni şi să-i ajutaţi pe ceilalţi cu un sfat înţelept. 

 

      Elev  Dumitru-Ștefan BĂLAN, clasa a IX-a D 
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Clubul “ Științe pentru viitor “ 

 
Pentru mine clubul de științe a fost oportunitatea pe care o așteptam cu nerăbdare încă de când 

eram elevă în clasa a VIII-a, deoarece în gimnaziu nu am avut șansa să îmi pun în aplicare toate 

cunoștințele teoretice dobândite. Când am auzit pentru prima oară de înființarea clubului de științe, 

dorințele mi-au fost ascultate. 

Prima oră din cadrul clubului a fost despre fenomele electrice. Îmi amintesc și acum cât de 

entuziasmată am fost când ne-a fost prezentat Generatorul Van de Graaff. Acea experiență practică m-a 

făcut să îndrăgesc fizica și mai mult decât o făceam în acel moment. 

Fiecare experiență de la clubul de științe îmi captează atenția și îmi satisface toate dorințele în 

tainele cunosterii științei. Atmosfera este una relaxantă, destinsă, o atmosferă în care profesorii sunt și 

mai apropriați de elevi, ceea ce ne permite să captăm cât mai multă informație. 

Una dintre orele mele preferate a fost una dintre orele de biologie în care ne-au fost prezentate 

informații despre capacitatea peștilor de a transmite unde electromagnetice cu ajutorul cărora se pot apara 

de prădători, dar și despre animalele care simt și se ghidează datorită prezenței acestor unde 

electromagnetice. 

Clubul de științe a reprezintat șansa de care am avut nevoie pentru a îmi consolida cunoștințele 

dobândite în cadrul orelor de curs.  

 

                 Eleva Miruna-Sophie BURLACU, clasa a X-a E  

 

ȘTIAȚI CĂ… 
 

 în 1826, J. B. Dumas propune ca în descrierea desfășurării reacțiilor chimice să se utilizeze ecuații 

chimice? 

 în 1936, la Târnăveni, în premieră mondială, începe fabricarea amoniacului folosind hidrogen 

obținut din metan? 

 Bucureștiul a fost primul oraș din lume iluminat cu petrol lampant (1858)? 

 rezervorul celei de-a treia trepte a rachetei Ariane 4 conține 10, 7 t de oxigen lichid și hidrogen 

lichid ce se consumă în 725 s? 

 un litru de apă de mare conține în medie 35 g de sare? 

 oxigenul se poate folosi pe post de explozibil? 

 cantitatea de calciu și fosfor din organism oscilează cantitativ în funcție de oră, astfel încât în jurul 

orei 11 dimineața în organismul uman se găsește cel mai redus procent de calciu? 

 numele celui mai rar element de pe Pământ este Astatin (69 mg in toată scoarța Pământului)? 

 pentru prima dată în lume, profesorul Hatsujiro Hashimoto de la Universitatea din Osaka, a 

realizat fotografierea structurii interne a atomului? 

 electronul gravitează în jurul nucleului atomului cu o viteză de 2000 km/s? Cu o astfel de viteză 

electronul ar putea înconjura Pământul în 20 de secunde. 
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 în perioada în care Mendeleev a enunțat legea periodicității se cunoșteau numai 63 de elemente? 

 apa de ploaie poluată poate avea un pH=2, 4?  Ceața și zăpada pot fi chiar mai acide. 

 aerul cald folosit la înălțarea aerostatelor poate fi înlocuit cu hidrogen, acesta având densitatea de 

15 ori mai mică decât a aerului? 

 hidrogenul a fost descoperit, în anul 1776, de Cavendish? El l-a numit “aer inflamabil”? 

 oxigenul a fost obținut, în anul 1771, de J. Priestley? 

 corpul unui om de 70 kg cuprinde 6 kg de hidrogen, 44 kg de oxigen și 14 kg de carbon? 

 clorul a fost primul gaz folosit ca armă de luptă, de către germani, în primul război mondial? 

 datorită mirosului său neplăcut, sulful se mai numește și pucioasă? 

 potrivit Bibliei, orașele Sodoma și Gomora au fost distruse de o ploaie de sulf? 

 ”azot” înseamnă “fără viaţă”? 

 organismele vii conțin 1-10% azot? 

 folosirea apei dure pentru băut poate provoca apariția de calculi renali? 

 vreme îndelungată țiteiul a fost folosit în tratarea unor boli ca astmul, guta, reumatismul, 

dizenteria şi pentru calmarea durerilor de dinți? 

 o linguriță de oțet adăugată în apa de clătit va da părului un luciu frumos? 

 căpșunile își sporesc aroma dacă după spălare se adaugă o linguriță de oțet și se amestecă cu 

delicatețe? 

 oțetul curăţă perfect interiorul frigiderelor? 

 oțetul desprinde ușor picăturile de vopsea care cad pe geamurile ferestrelor? 

 aluminiul îşi recapătă strălucirea dacă e frecat cu un burete înmuiat în oțet? 

 un săpun bun trebuie să fie neutru, adică nu trebuie sa conţină hidroxid de sodiu sau de potasiu în 

exces, acestea atacând pielea? 

 

Culese de eleva Miruna ROTARU,  cls.a XI-a B 

 

NATURA ÎN LIRICA  BACOVIANĂ  

 

                                                  
Poezia bacoviană este dominată de formula poemului aparent descriptiv. Întâlnim in paginile 

volumelor de versuri scrise de G. Bacovia numeroase poeme de tip - tablou: Pastel, Decor, Amurg, 

Tablou de iarnă, Plumb de toamnă, Nervi de primăvară , Note de primăvară, Moină, În grădină etc. 

Descrierea peisajului nu e niciodată pentru Bacovia un scop în sine, ci un pretext pentru redarea unor stări 

sufleteşti caracteristice imaginarului său poetic: solitudine, melancolie, tristeţe, monotonie, nevroză,  

agonie. 

 Laitmotivele naturii bacoviene – toamna ploioasă, burniţa, zăpada apocaliptică, moina, lumina 

crudă, obositoare a primăverii, căldura sufocantă a verii, creează un univers deprimant, închis, de o 

materialitate apăsătoare, aflat în continuă degradare. În toate poeziile în care apar elemente ale naturii, 

există o comunicare de tip biunivoc, astfel încât imaginea lumii apare impregnată de subiectivitatea eului 

liric. 

 Poetul selectează din universul înconjurător acele detalii care corespund propriei sensibilităţi şi 

potenţează semantismul lor prin montajul atent realizat, textul poetic devenind în cele din urmă un 
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corelativ simbolic al stărilor lirice bacoviene. Spre exemplu, în poezia Decor, la nivelul de suprafaţă al  

textului , este înfăţişat un peisaj de iarnă dintr-un parc: „Copacii albi, copacii negri  Stau goi in parcul 

solitar…”. Prin repetiţia unor sintagme, într-o anumită ordine, prin alternanţa static – dinamic, peisajul se 

transformă într-o reţea de semne organizată în funcţie de antinomia alb – negru. Reducţia tabloului de 

natură la aceste doua coordonate conotează insinuarea thanaticului la nivelul tuturor formelor de 

existenţă: „Decor de doliu, funerar… În parc regretele plâng iar”.  Culoarea îşi pierde funcţia ei 

calificantă, de reprezentare a lumii, devenind, în manieră simbolistă, sugestie a unor stări lirice. „Fiecărui 

sentiment îi corespunde o culoare.” mărturisea poetul. 

S-a afirmat, pe bună dreptate, faptul că poezia bacoviană concurează cu pictura şi muzica. Criticul 

literar M. Petroveanu îl consideră pe Bacovia un „compozitor de vorbe şi pictor al cuvântului”. Devenite, 

prin repetiţie, laitmotive, culorile peisajelor bacoviene traduc anumite obsesii ale eului liric, evidenţiind 

dimensiunea tragică a raportului eu - lume. Gama de culori este restrânsă – alb, negru, plumburiu, roşu, 

violet, galben, verde - fiind concentrată pe câteva motive tipic simboliste: urâtul, plictisul, degradarea, 

tristeţea, nevroza, deznădejdea, angoasa, monotonia, alienarea, ele având corespondenţe şi în lumea 

instrumentelor muzicale.  

Bacovia este creatorul unei poezii de atmosferă, dar acest lucru nu presupune limitarea la notaţii 

de ordin senzorial, ci implică o anumita direcţionare a fluidului semantic prin convergenţa unor detalii – 

semn: „Scârţâie toamna din crengi ostenite”, „Copacii, pe stradă, oftează…”, „Amurg de iarna, sumbru, 

de metal,… Vâslind, un corb încet vine din fund” . Tabloul de natură este stilizat pe tiparele unei 

geometrii simbolice. 

 Natura bacoviană se află permanent sub imperiul intemperiilor: ploaia nesfârşită generează o 

imagine apocaliptică, de potop universal ce anunţă sfârşitul lumii: „De - atâtea nopţi aud plouând,/Aud 

materia plângând,/Sunt singur…”; vântul exacerbează starea de nevroză a eului liric, anticipând căderea 

în neant„ Pe câmp sinistre şoapte trec pe vânt”, „Vâjâie vântul , lumea  se – ntunecă”, zăpada se aşterne 

ca un linţoliu peste oraş: „ Afară ninge prăpădind”, căldura infernală a verii descompune materia şi 

spiritul: „Pe catafalc, de căldură–n oraş… Încet cadavrele se descompun…Cei vii se mişcă şi ei 

descompuşi”etc. 

 Fiecare anotimp are o anumită dominantă simbolică, de obicei malefică, agresivă: peisajul de 

primăvară aduce cu sine iritaţie şi nevroze, vara – putrefacţie şi descompunere, toamna – melancolie, 

deprimare şi monotonie, iarna – zăpezi apocaliptice. De fiecare dată, tabloul de natură exterior îşi află un 

corespondent în fiinţa poetului. Peisajele imaginate sunt dezolante, lugubre, pentru  că eul liric percepe 

lumea reală ca fiind dizarmonică, fragmentară, ostilă, lipsită de sens. Elementele descriptive au rolul de a 

evidenţia raporturile eului poetic cu lumea. Discursul poetic se concentrează pe mecanica repetiţiei, fapt 

ce sugerează alienarea fiinţei prin raportare la cei din jur şi la propriul eu. 
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 Aşadar, prin versurile sale , Bacovia ni se dezvăluie ca un spirit aflat într-o agonie perpetuă. 

Peisajele sale sunt , în fond, „viziuni tensionate de fantastica, ireala distanţă ce se cască între sumarele lor 

elemente constitutive. Ele mărturisesc un eu exacerbat până la limită” ( St. A. Doinaş) 

    

          Prof. Violeta  FUICĂ 

 

Pluta Meduzei 

  

 Trupa de teatru „Biz-Art” a participat în anul școlar 2018-2019 la două festivaluri pentru liceeni, 

punând în scenă piesa Pluta Meduzei de Marin Sorescu. Despre aceasta ca și alte piese ale dramaturgului 

român din perioada postbelică s-au formulat judecăți de valoare asemănătoare celor despre autori ai 

teatrului modern din sfera literaturii absurdului. Acestea s-au  menținut în sfera generalităților. Dumitru 

Velea, criticul care comentează mai amănunțit piesa în discuție se referă chiar din titlul comentariului la 

„refuzul naufragiului”. Într-adevăr, titlul piesei poate sugera și acest motiv tratat în multe opere literare ca 

și altele cum ar fi cel al potopului sau motivul arhicunoscut, Arca lui Noe. 

De la primele replici, textul piesei sugerează contradicțiile realităților reflectate, incluzând mai 

multe perspective, cum ar fi cea istorică sau evolutivă, cea impusă omului de condițiile existenței și de 

posibilitățile sale limitate în decursul timpului. Categoriile științei și tehnicii, care sunt de o enormă 

complexitate, sunt privite și „aplicate” de personajele operei într-un mod „popular”, susținute de o cultură 

generală de nivel mediu, care nu poate duce în niciun caz la construirea unor instalații tehnice atât de 

complicate. Este principala modalitate a realizării parodiei în piesă. De altfel, chiar dacă termenii 

științifici și tehnici sunt utilizați în forma lor existentă în stilul căruia îi aparțin, autorul le atribuie și 

conotații referitoare la destinul oamenilor în societatea vremii respective. Personajele își atribuie rolul 

hotărâtor în realizarea rachetei sau a balonului, dar prin tot ce spun și fac se mențin într-o realitate care nu 

se situează nici măcar la nivelul unei existențe parodiate.   

Intenția lui Marin Sorescu de a scrie un text original de factură modernă este evidentă, însă, ca 

orice scriitor talentat, nu se poate îndepărta în totalitate de tradiția clasică. La fel procedează și alți autori, 

de exemplu, Mircea Cărtărescu, pe care Mircea Scarlat îl situa în posteritatea artistică a lui Sorescu. 

Principalele momente ale vieții omului se regăsesc și în textul piesei în discuție. Momentul morții unui 

om, bărbatul personajului numit Femeia se petrece prin explozia rachetei. După ce cară în spinare un 

colac de sârmă pentru antene cu ajutorul cărora urma să fie receptate semnale din cosmos, Femeia scoate 

de sub frunze un scrin vechi și, ștergând cu basmaua praful, descoperă și retrăiește scene din trecutul 

familiei sale: bunica dereticând prin casă în timp ce o purta încă în pântec pe mama Femeii, tatăl reparând 

casa și apropiindu-se de solnița de lemn care treptat cade în neîntrebuințare și se urcă în pod, rudele venite 

în vizită care s-au făcut că pleacă, dar s-au întors pe furiș și au rămas în lustrul scrinului, bunicii pe care ar 

vrea parcă să-i vadă din nou vii, fără însă să reușească. O relatare aparent impersonală care spre final 
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adoptă un ton de descântec, exprimă un lirism temperat, adaptat tonalității piesei, dar memorabil prin 

orientarea trăirii spre cunoaștere. 

Afirmațiile pe care le formulează personajele conțin observații situate aparent la nivelul științelor 

și concomitent, la nivelul oamenilor cu o cultură medie sau chiar populară. Personajul Femeia  își 

imaginează că o catastrofă se poate întâmpla în „vârful cerului”, iar Cățărătorul își imaginează că ar putea 

avea un calorifer în burtă și o pernă moale în loc de ficat în care să intre toate supărările, amortizându-se 

ca în puf. O afirmație cu sens general uman, cum este cea exprimată de personajul Insul II, „Noi vrem 

binele omenirii” se află alături de altele, evident fanteziste, despre faraoni, cum este cea aparținând 

personajului Cățărătorul; ..„Nu pot să mă sui în cer decât în costum de faraon”. Se ajunge la primul faraon 

și urmează, cum era de așteptat, Ramses al II-lea și, bineînțeles, ceilalți, apoi se vorbește despre trezirea 

lor la viață, de stabilirea legăturii cu ei prin scrisori, care circulă greu prin nisip, despre sarcofag care 

poate fi identificat cu racheta, despre Cățărătorul care își va ține respirația o veșnicie, despre intrarea în 

starea de imponderabilitate și așa mai departe, creându-se impresia că textul se continuă fără a exista un 

final. Trecerea de la un subiect sau amănunt la altul se face în mod  cu totul fantezist, încât numic nu pare 

forțat, dar este înțeleasă intenția autorului de a diferenția latura omenirii care a creat progresul tehnic de-a 

dreptul fantastic, de aceeași sau poate altă latură a omenirii care rămâne undeva într-o zonă neevoluată, 

creând impresia că are rolul negativ al stagnării ideii de progres. Tonul de glumă…al întregii relatări se 

află în congruență cu „un sens regresiv(de la „rachetă la balon”)” și de aici la urcarea în copac. Se ajunge 

și la o altă sugestie, a rolului acestei părți mai puțin evoluate a omenirii care, prin aspectul dinamic al 

existenței ei, asigură fondul vital și material al progresului uman, care nu numai că nu-i aduce o 

binefacere, dar o și dezavantajează, aducând-o în situația de vinovăție prin aparentă inutilitate. 

În textul piesei lui Sorescu nu se poate descoperi nicio formă consacrată a genului dramatic, adică 

tragedie, comedie, dramă, unitatea stilistică fiind înfăptuită prin procedeul parodiei, despre care se știe că 

poate fi aplicat oricărui tip de text. Sunt expuse astfel cele mai diverse aspecte ale destinului omului, toate 

ordonate în funcție de sugestia creată de utilizarea unor cuvinte. Este firesc ca orizontul uman să apară 

aglomerat de o mulțime de componente și deosebirea față de operele clasice sau romantice constă în 

aspectul „dezorganizat” al relatării.  

Parodia se realizează în textul operei printr-o multitudine de procedee, ironizând discordanța 

dintre problema eroică a cuceririi cosmosului, cunoscându-se imposibilitatea realizării acesteia în 

condițiile tehnice actuale și marile drame pe care le trăiește omenirea. Se ajunge chiar la situații ridicole 

de joasă condiție. Personajul Te afirmă că nu mai poate zbura Cățărătorul pentru că e trist. Toți ceilalți se 

apără și găsesc motive pentru a nu zbura ei în locul lui. Motivul tristeții lui e unul comic. „Te: Soția lui… 

a fost descoperită… acasă la mine.(scuzând-o.) Ea credea că a zburat de ieri . Și nu se așteapta să se 

întoarcă așa de repede”. Apar în text și afirmații care vor să pară științifice: „Te:… teoria cu sufletul 

greu…aparține, v-am spus, fotografului care mă sapă”. Comică este și opoziția cer-pamânt, care, prin 
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conotații ar putea fi o antiteză:„Insul IV (râzând): Nici că se putea ceva mai potrivit: el în cer, și ea-la 

pământ! (Râde de gluma proastă)”. 

Artificiile compoziționale, stilistice sau din sfera didascaliior configurează o lume agitată, 

neliniștită, dezorientată, aflată într-un profund proces de disoluție, incapabilă de a descoperi un sens 

adânc al existenței sale. Ieșirea în cosmos apare ca un vis al salvării, dar se dovedește a fi imposibil și 

autorul inversează sensul cuvintelor copac, balon, rachetă, exprimând astfel marea contradicție dintre 

evoluția științifico-tehnică a omenirii și rămânerea unei mari părți a acesteia într-o stare de 

„primitivitate”. Nu este exclus ca omenirea să fie invizibil divizată și partea ei avansată să fie beneficiara 

ideii de progres, iar lumea comună să aibă doar rolul de a-i asigura suportul material. Această contradicție 

a fost observată încă din îndepărtata antichitate și s-a accentuat în decursul secolelor, ajungând în epoca 

actuală la un dramatism pe care îl exprimă și Marin Sorescu în operele sale. 

 

Profesor Mariana CONSTANTIN 

 

 

Despre dezbateri 
             

                Ca profesor de ştiinţe socio-umane am constatat de-a lungul timpului că este mult mai 

provocator, dar şi mai dificil totodată să dezvolt competențele de a construi argumente  concludente, 

competenţele de argumentare, de comunicare asertivă și gândire critică într-un sistem în care elevii sunt 

încurajaţi să reproducă informaţii. Argumentarea este o situație în care participanții la actul educațional se 

regăsesc în foarte multe momente și mai mult decât atât este o situație cu care elevii se confruntă în mod 

cotidian pe stradă sau acasă. Este necesară cultivarea și dezvoltarea dezbaterilor deoarece construirea 

argumentelor pentru ambele puncte de vedere, a celor pro și a celor contra duc la o înțelegere mai 

profundă, mai deplină a unei probleme. Utilizarea dezbaterilor ca metodă în cadrul oricărei discipline de 

studiu, acolo unde tema şi problematica o impune, aduce un plus de rezultat, de creştere în cunoaştere, 

dezvoltarea capacităţilor de exprimare a propriilor idei. 

               Clubul de dezbateri al școlii susține într-o manieră consecventă activități prin care să poată fi 

dezvoltate elevilor competențele mai sus menționate. Participarea la diferite competiții de gen  duce  

indirect la o mai bună interrelaționare între membrii clubului, rezultatele obținute vor spori prestigiul 

instituției școlare dar și stima de sine a debaterilor, pe lângă beneficiile obținerii unor elevi mai bine 

orientați spre valorificarea valențelor de comunicare și argumentare. 

 

 Prof. Nicoleta DOMINTEANU 
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Clubul de debate STARDUST 

 

Clubul de dezbateri este și va rămâne una din cele mai frumoase amintiri ale mele din liceu. Deși 

inițial am crezut că nu mi se potrivește, am ajuns să ador sentimentul pe care o astfel de competiție ți-l 

poate oferi. Câteodată, în mintea și sufletul meu, îmi reamintesc de momentele în care mă pregăteam 

pentu olimpiada "Tinerii dezbat", etapa județeană din anul 2019. Aveam foarte mari emoții, dar cumva 

am simțit ca vom reuși ca echipă. Nici fericirea pe care am trăit-o în momentul în care am aflat că am 

obținut locul al II-lea, la o diferență foarte mică de cel dintâi loc, nu a fost mică. Eram în al nouălea cer de 

fericire. Nu puteam să conștientizez că eu, o elevă foarte timidă de liceu, am reușit să mă fac ascultată și 

remarcată prin argumente fondate și clar susținute în fața unui juriu. Mă reîntorc cu drag la amintirea 

acelor zile și încurajez cât mai mulți elevi să se înscrie în asemenea activități, deoarece aduc numai 

beneficii pentru mintea și sufletul aflate în formare, ajutând la dobândirea unor calități precum: lucrul în 

echipă, capacitatea de a selecționa informația adecvată și capacitatea de a-ți stăpâni emoțiile in public.  

 

Eleva Rafaela MIHĂILĂ, clasa a XII-a C 

 

 

Importanța aplicațiilor mobile ! 

 

În zilele noastre, în epoca modernă a sistemului de informații și 

comunicare, oamenii sunt obișnuiți să folosească aplicația computerului și a 

calculatorului. Utilizarea și dezvoltarea aplicațiilor mobile este un sector nou și 

în creștere rapidă. Există un impact pozitiv global asupra aplicațiilor mobile. 

Consider că, folosind aplicațiile mobile societatea se va dezvolta și se va 

moderniza singură și va crea un nou tip de infrastructură IT. Aplicațiile mobile rulează pe un dispozitiv 

mobil, ușor de utilizat și accesibil de oriunde. Mulți oameni folosesc aplicația mobilă pentru a contacta 

prietenii, pentru a căuta informații pe internet, pentru a gestiona conținuturile de fișiere, crearea și 

manipularea documentelor, divertisment, etc. De oriunde utilizatorul poate beneficia de aplicația mobilă. 

Se pot face multe lucruri din viața sa de zi cu zi chiar și afaceri. Putem spune că aplicația mobilă are atât 

un impact asupra utilizatorului, cât și  un rol important în afaceri. Multe companii de afaceri obțin venituri 

folosind aplicația mobilă.  

În ultimii ani, companiile de telefonie mobilă încearcă să dezvolte dispozitive mobile cu mai 

multă rezoluție de ecran, mai mult spațiu de stocare, o conectivitate mai bună care să ofere un mediu mai 

bun pentru aplicațiile mobile moderne. 

Majoritatea oamenilor nu își pot imagina că pot pleaca de acasă fără mobil. Să ne gândim la 

comunicare precum navigarea pe internet, chat-ul vocal, Facebook, Twitter, etc. În fiecare zi, fiecare 
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mobil standard are aplicație Facebook. Utilizatorul poate împărtăși cu prietenii și familia lor de oriunde și 

orice loc, cum ar fi în mașină, în tren. Oamenii pot folosi mesagerul pentru chat. Putem genera apeluri în 

orice colț al lumii cu costuri reduse folosind aplicația VoIP și internet. Atunci putem vorbi despre 

Sistemul GPS. Poziția actuală localizată pe hartă, navigația rutieră, urmărirea vehiculului etc. sunt cele 

mai utilizate aplicații folosind sistemul GPS. Harta Google ne ajută să aflăm orice loc. Folosind comerțul 

mobil putem vizualiza produsul, selecta produsul și comanda pentru produs. Oamenii de afaceri fac 

afaceri de la birou. Oamenii pot viziona videoclipuri și filme de pe YouTube direct folosind aplicația 

mobilă. Pot reda video și audio. Copiii pot juca joc în mobil, care este, de asemenea, un fel de aplicație 

mobilă. 

Majoritatea oamenilor încearcă să utilizeze dispozitivul mobil și aplicația mobilă în loc de desktop 

pentru o sarcină ușoară. Treptat, utilizarea aplicațiilor mobile este în creștere, corespunzând cu utilizarea 

aplicațiilor pentru desktop. Toate companiile producătoare de telefonie mobilă și companiile 

dezvoltatoare de aplicații mobile cresc capacitatea, calitatea și funcționalitatea. Astfel, aplicațiile mobile 

moderne sunt mai capabile și mai utilizabile pentru utilizator. Și impacturile globale ale aplicațiilor 

mobile sunt mari. Prin urmare, este fără îndoială rezonabilă că industria dezvoltării de aplicații mobile 

este pe partea înfloritoare, în special odată cu apariția zilnică a dezvoltatorilor și a companiilor de 

dezvoltare superioare care sunt dispuși și pregătiți să ofere satisfacția și nevoile necesare utilizatorilor de 

aplicații mobile. 

În concluzie, trãim într-o lume în care comunicarea este din ce în ce mai importantã în vieţile 

noastre, iar nevoia de a fi în contact cu ceilalţi se manifestã în toate activitãţile curente. Tehnologia 

modernã sprijinã aceastã nevoie, iar dispozitivele mobile reprezintã probabil exponentul cel mai de seamã 

al acestei tehnologii.  

 Ing. Felicia DAMIAN 
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SUB SEMNUL ÎNAINTAȘILOR 

Casa memorială „Emil Racoviță” 
 

 

Emil Racoviță (1868-1947) a fost savant, explorator, speolog si biolog 

român, fiind considerat fondatorul biospeologiei. Marele savant a rămas in 

istoria științei ca fiind cel care a descoperit balena cu cioc, participând ca 

naturalist în expediţia antarctică belgiană (prima expediție foto-documentară). 

 
     Casa Memorială Emil Racoviță se află în satul Şurăneşti (astăzi ”Emil 

Racoviță”), comuna Dăneşti, judeţul Vaslui, aflat la 45 km nord de Vaslui si este  

în administrarea Muzeului Județean ”Ștefan cel Mare” din Vaslui, funcționând ca 

secție a acestuia. Pentru a cinsti memoria marelui savant român Emil Racoviță, în satul copilăriei sale, în 

casa părinților săi, Gheorghe şi Eufrosina Racoviță, s-a organizat în 1958 o casă memorială. Aici se 

păstrează exponate legate de viața şi activitatea acestuia, dar şi de perioada în care a fost în extraordinara 

expediție în Antarctica, pe vasul ”Belgica”. 

    Dintre exponatele cele mai interesante din Colecția ”Emil Racoviţă” deținută de Muzeul Judeţean 

”Ştefan cel Mare” din Vaslui, amintim: trusa de călătorie, hărți cu traseul expediției, desene, diapozitive şi 

fotografii realizate de însuși Emil Racoviță la Polul Sud, fotografii şi obiecte specifice cercetării 

peșterilor, sabia și bicornul său de academician, fișe de observație privind fauna şi flora arctică, lucrări 

științifice, conferințe susținute de Emil Racoviță. 

   Conacul lui Emil Racoviță se află pe lista monumentelor istorice din județul Vaslui din anul 2004. Cu 

prilejul împlinirii a 120 de ani de la nașterea lui Emil Racoviță, in 1988, Muzeul Județean a reorganizat 

expoziția de bază a Casei memoriale abordând o tematică structurată pe trei segmente: viața și activitatea 

sa; participarea la expediția antarctică; Emil Racoviță – fondatorul biospeologiei. 

 

 

Eleva Elena TĂNASE, clasa a XI-a F 
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FIZICIENI ROMÂNI CELEBRI- 

HORIA HULUBEI 

 

 

Horia Hulubei (n.15 noiembrie 1896, Iași - d. 22 noiembrie 1972, București) a fost un fizician român, 

membru titular al Academiei Române. 

Studiile superioare, pe care le începuse în 1915, la terminarea liceului, i-au fost întrerupte de 

intrarea în război a României. A participat, având gradul de sublocotenent, la bătălia de la Mărășești. 

Făcea parte din grupul de tineri trimiși de șeful misiunii militare franceze în România, generalul 

Berthelot pentru a deveni piloți militari. A participat în calitate de pilot de vânătoare la operațiunile de pe 

frontul de Vest, fiind rănit și decorat cu ordinul Legiunii de Onoare. 

În 1922 și-a reluat studiile, obținând în 1926 licența în științe fizico-chimice. S-a dedicat 

învățământului, devenind pe rând, preparator, apoi asistent la catedra de chimie fizică a Universității din 

Iași. Lucrează, cu întreruperi, ca cercetător, între anii 1927— 1938, în Laboratorul de Chimie Fizică de 

la Sorbona, Paris, condus în acea perioadă de savantul Jean Perrin. În 1933, a obținut doctoratul în fizică 

la Paris, ajungând director de cercetări la Universitatea din Paris. Horia Hulubei a activat susținut în țară, 

fiind, pe rând, conferențiar, profesor, la universitățile din Iași și apoi București. În perioada 1941-1944, 

profesorul Horia Hulubei a deținut funcția de rector al Universității din București. Pe lângă intensa muncă 

de cercetare științifică, a avut o foarte bogată activitate de cercetare și organizare a Institutului de Fizică a 

Academiei Române, creat la 1 septembrie 1949 și pe care îl conduce până în anul 1965, când este numit la 

conducerea Institutului de Fizică Atomică, atunci nou creat. 

Una dintre satisfacțiile mele cele mai mari este că, prin înființarea Institutului de Fizică Atomică, 

s-a realizat posibilitatea de a se crește în țară cadre de fizicieni eminenți — dintre care mulți au 

lucrări deja cunoscute în lume, aducând prestigiu științei românești și asigurând schimbul de 

mâine în acest sector. Ei realizează un aport însemnat, pentru economia țării, prin lucrările lor.–

 Horia Hulubei. 

Horia Hulubei a format generații de specialiști în fizica atomică și nucleară. În același timp, el s-a 

distins și prin importante descoperiri științifice. Astfel, a obținut — primul în lume — spectre de raze 
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X în gaze. În acest scop, el și-a construit un spectrometru special, de concepție proprie. Savantul 

român are contribuții importante și în fizica neutronilor, în studiul elementelor transuraniene, în 

studiul reacțiilor nucleare, mai ales în ce privește interacțiile nucleare la energii joase, medii și înalte.  

Pentru meritele sale, Hulubei a primit numeroase distincții științifice atât din țară cât și din 

străinătate, fiind, în același timp, membru a numeroase academii și societăți științifice de prestigiu, 

naționale și internaționale. 

A fost membru corespondent al Academiei de Științe din România începând cu 21 decembrie 

1935, membru titular începând cu 3 iunie 1941 și președintele secției a II-a, de  fizică a Academiei de 

Științe din România. A fost ales membru corespondent al Academiei Române pe 26 mai 1937, iar 

pe 27 mai 1946 a fost ales membru titular.  

 

Dir. Adjunct, prof. Corina ROTARU 

 

 

CHIMIȘTI  ROMÂNI CELEBRI - COSTIN D. NENIȚESCU  

 

   

Costin D. Neniţescu s-a născut la 15 iulie 1902 în Bucureşti și a  murit la 29 iulie 1970 în Buşteni. 

Rezultatele muncii chimistului se văd în cele 262 de articole originale şi 21 de brevete.  

După ce absolvă liceul în Bucureşti, la Colegiul Naţional Gheorghe Lazăr, începe în 1920 studiul 

chimiei la universitatea ETH din Zurich, Elveţia, fiind profund impresionat de cursurile lui Debye şi 

Staudinger. E fascinat de lucrările lui Hans Fischer şi se mută în 1922 în München unde îşi termină 

studiile în 1925 cu doctoratul condus de Hans Fischer, mentorul său ştiinţific. În timpul pregătirii tezei de 

doctorat realizează, fără a colabora cu Fischer, o sinteză originală a indolului (un compus aromatic cu 2 

cicluri care conţine un atom de azot în ciclul mai mic). Era unul din elevii preferaţi ai lui Fischer. 

Se întoarce în ţară, unde între anii 1925 şi 1935 este profesor la Universitatea din Bucureşti şi 

predă cursurile de chimie organică şi chimie generală. În 1928, la 26 de ani, publică prima ediţie a 

fiecăruia din cele două tratate, "Chimie organică" şi "Chimie generală". Tratatul de chimie organică a fost 

publicat în 8 ediţii, prima având un singur volum, restul în câte două. A intuit una din cele mai importante 

direcţii de dezvoltare a chimiei organice şi a adus contribuţii de bază. Două exemple ar fi chimia reacţiilor 
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https://ro.wikipedia.org/wiki/Neutron
https://ro.wikipedia.org/wiki/Academia_de_%C8%98tiin%C8%9Be_din_Rom%C3%A2nia
https://ro.wikipedia.org/wiki/21_decembrie
https://ro.wikipedia.org/wiki/1935
https://ro.wikipedia.org/wiki/3_iunie
https://ro.wikipedia.org/wiki/1941
https://ro.wikipedia.org/wiki/Academia_de_%C8%98tiin%C8%9Be_din_Rom%C3%A2nia
https://ro.wikipedia.org/wiki/Academia_de_%C8%98tiin%C8%9Be_din_Rom%C3%A2nia
https://ro.wikipedia.org/wiki/26_mai
https://ro.wikipedia.org/wiki/1937
https://ro.wikipedia.org/wiki/27_mai
https://ro.wikipedia.org/wiki/1946
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care decurg prin ioni de carboniu şi problema ciclobutadienei. De asemenea a mai publicat şi "Manualul 

inginerului chimist", "Nomenclatura chimiei organice" şi manuale de liceu. 

 Încă de la începutul anilor 1930 în cadrul cercetărilor sistematice privind reacţii ale 

hidrocarburilor catalizate de clorura de aluminiu sunt obţinute în grupul de cercetare al profesorului 

Neniţescu rezultate de primă importanţă pentru înţelegerea mecanismului reacţiilor prin intermediari 

carbocationici. Este observat pentru întâia dată rolul esenţial al unui cocatalizator (urme de apă) în reacţia 

de izomerizare a cicloalcanilor în prezenţa clorurii de aluminiu. Din această perioadă datează alte 

observaţii fundamentale privind reacţia cicloalchenelor cu cloruri acide catalizată de clorura de aluminiu, 

în ciclohexan ca solvent (cunoscută astăzi în literatură ca “reacţia Neniţescu de acilare reductivă“) sau 

transferul de hidrogen “într-o formă foarte activă“. Aceasta este prima menţionare a transferului 

intermolecular de ion de hidrură, aşa cum se va numi mai târziu. În perioada 1965-1970 studiază reacţiile 

solvolitice. Colaborează cu celebri profesori din Statele Unite ale Americii, contribuie cu scrierea unor 

capitole la diverse tratate.  Numeroşi compuşi organici şi reacţii îi poartă numele. Se poate spune că 

“hidrocarbura Neniţescu“, prima anulenă (CH)10, a propulsat chimia anulenelor.  

Această biografie a fost prezentată și elevilor în cadrul proiectului ROSE, deoarece este unul din 

cei mai cunoscuți chimiști români la nivel internațional. Reacția Nenițescu este studiată la chimie 

organică. Elevii ar trebui să cunoască realizările oamenilor de știință români și să se mândrească cu ele.  

       Prof. Aurica COZMACIUC                

  

 

CRISTIAN GAȚU, 

liderul generației de aur a handbalului românesc 

  

Chiar dacă pare un basm din cele auzite de la bunicii noștri în copilărie, cu zmei, zâne și feți-

frumoși, povestea de glorie a lui Cristian Gațu și implicit, a handbalului românesc chiar a existat cu 

adevărat, oricât de greu de crezut este acum. 

 A fost odată ca niciodată, un sport de echipă pe care România l-a dominat autoritar și în care nu 

aveam rival, atingând vârful vârfurilor și menținându-ne acolo timp de aproape două decenii la rând. În 

vremea aceea, România era considerată  ,,Brazilia handbalului”, datorită succeselor pe bandă rulantă și a 

stilului de joc, care cucerea tribunele. 

 Într-o perioadă în care handbalul era sport național, România devenise principala forță la nivel 

mondial, câștigând patru titluri mondiale și o medalie de bronz la cinci ediții ale Campionatului Mondial, 

o medalie argint și bronz la Jocurile Olimpice.  

 Comparația cu Brazilia nu este pur întâmplătoare. Anii ’60-’70 s-au distins prin dominația aproape 

totală a sud-americanilor, în fotbal și a României, în handbal. 
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 Dacă Gruia a fost precum Pele, ‘’magicianul semicercurilor’’, Gațu, a fost corespondentul în 

handbal al marelui Johan Cruyff, omul care a revoluționat fotbalul, mai întâi ca jucător și apoi ca 

antrenor. Dar, ceea ce este și mai surprinzător, este faptul că, la fel de bine, Cristian Gațu ar fi putut 

ajunge un fotbalist valoros. Însă destinul a avut alte planuri cu el, îndreptându-l de pe gazonul verde, spre 

terenul de handbal.  

 Cristian Gațu a înnobilat jocul cu mingea mică prin grația sa deosebită, pusă în slujba unei echipe, 

nu doar a handbalului, ci și a sportului românesc, o echipă din care mai făceau parte, printre alții: Ștefan 

Birtalan, Roland Gunesch, Ghiță Licu, Valentin Samungi, Cornel Penu, Gheorghe Goran, Mihai 

Marinescu, Radu Voina. 

 ,,Constelația de valori s-a format în timp. Noi am fost o adevărată echipă. Când se vorbește de o 

echipă astăzi, se vorbește destul de strâmb. Pentru că o echipă nu înseamnă doar un singur jucător, 

acesta nu poate câștiga singur o competiție într-un sport colectiv” (Cristian Gațu). 

 Cristian Gațu rămâne o legendă a handbalului și sportului românesc, mai ales prin realizările lui ca 

jucător, în 2009 fiind distins de Federația Internațională de Handbal cu IHF GOLD BADGE OF MERIT, 

pentru contribuția deosebită la dezvoltarea handbalului. Aceasta apreciere la nivel mondial, este acordată 

foarte puținor persoane. 

 Dacă încă nu credeți tot ceea ce ați citit până acum, vă dau un sfat: fugiți repede la părinții sau 

bunicii voștri și întrebați-i de epoca de aur a handbalului românesc. E posibil să vă spună o poveste la fel 

de frumoasă ca aceea a lui Cristian Gațu. Și ce este mai frumos, este că e și cât se poate de adevărată ! 

                

  Prof.  Alexandrina SOARE 
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Sărbătoarea Sfântului Mare Mucenic Dimitrie 

 

Sărbătoarea Sfântului Dimitrie este cinstită de creștini pe data de 26 octombrie. Această dată este 

un prilej de sărbătoare atât pentru cadrele didactice ale Liceului Teoretic „Emil Racoviță”, cât și pentru 

elevii acestuia. În fiecare an, în această zi sfântă se serbează ziua înființării instituției de învățământ, dina 

nul 1977,  elevii și profesorii organizând diferite activități culturale, educative și în același timp 

recreative. 

 Sfântul Mare Mucenic Dimitrie a trăit în timpul împăraților Dioclețian(284-305) și 

Maximian(286-305). 

 

Tradiții și obiceiuri de Sfântul Dumitru 

 

În credinţa populară, anul este împărţit în două anotimpuri: vară şi iarnă. Dacă Sfântul Gheorghe 

"încuie" iarna şi înfrunzeşte întreaga natură, Sfântul Dumitru desfrunzeşte codrul şi usucă toate plantele. 

Există credinţă că, în ziua Sf. Dumitru, căldura intră în pământ şi gerul începe să-şi arate colţii. 

În ajunul sărbătorii Sfântului Dumitru, se aprind focuri, peste care sar copii, pentru a fi sănătoşi tot 

anul. Focul are şi menirea de a alunga fiarele şi de a încălzi morţii. După ce focul este stins, ţăranii aruncă 

un cărbune în grădină, pentru ca aceasta să primească putere de a rodi. 

Sfântul Dumitru este considerat şi patronul păstorilor, ziua lui fiind aceea în care, spune tradiţia, ciobanii 

află cum va fi iarna. Aceştia îşi aşează cojocul în mijlocul oilor şi aşteaptă să vadă ce oaie se va aşeza pe 

el. Dacă se va culca o oaie neagră, iarna va fi bună, iar dacă se va culca o oaie albă, anotimpul rece va fi 

aspru. Un alt mod de a afla cum va fi iarna este acela de a urmări mersul oilor în dimineaţa sărbătorii Sf. 

Dumitru. Astfel, dacă dimineaţa se va trezi mai întâi o oaie albă, care va pleca spre sud, iarna va fi grea. 

Dacă se va trezi o oaie neagră şi va pleca spre nord, iarna va fi uşoară. 

Ziua Sfântului Dumitru era, pe vremuri, şi o zi a soroacelor. Se terminau învoielile încheiate între 

stăpânii oilor şi ciobani la Sân-George, de unde şi zicerea că "la Sân-George se încaieră câinii, iar la 

Sâmedru se sfădesc stăpânii". 

Tot de Sfântul Dumitru, se tocmeau servitorii pentru diverse treburi şi se stricau stânele. Ţăranii 

tundeau coama căilor până la trei ani, ca să aibă păr frumos. 

 

Eleva Carmen BĂDĂRĂU, clasa a XI-a F 
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DEZVOLTARE PERSONALĂ 

 

Dezvoltarea personală şi profesională de succes, în rândul liceenilor 

 

Perioada adolescenţei, care înseamnă vârsta căutărilor, descoperirilor şi autocunoaşterii, vine cu 

un nivel ridicat de competitivitate, de asimilare de cunoştinţe, de forme de evaluare diversă cu examene, 

care, la sfârşitul celor patru ani de liceu, devin dovada efortului depus de fiecare elev de a-şi gestiona 

emoţiile şi a reda informaţii corecte pentru a obţine rezultate foarte bune la bacalaureat şi admiterea la 

facultate. 

De aceea, elevii au nevoie încă din clasa a IX-a să fie pregătiţi atât la nivel formal cât şi informal 

să aleagă în cunoştinţă de cauza materiile şcolare pe care să se axeze mai mult pentru bacalaureat, dar şi 

pentru facultate, la orele de consiliere şcolară şi profesională unde profesorii diriginţi, psihologul şcolar, 

dar şi invitaţii de la diferite agenţii de informare şi motivare pentru continuarea studiilor la nivel 

universitar pot să aducă detalii pertinente şi să îi motiveze pe elevi să facă alegerile potrivite pentru 

viitorul lor parcurs profesional. 

Astfel, este necesar ca elevii adolescenţi să fie implicaţi în activităţi extraşcolare şi proiecte (aşa 

cum este şi ROSE) prin care să aibă oportunitatea să îşi identifice abilităţile şi competenţele reale pe care 

le au în plan personal şi care pot fi dezvoltate mai mult în vederea atingerii succesului, atât în relaţiile 

interumane cât şi la viitorul loc de muncă. 

În calitate de profesor de limba engleză am avut ocazia, de-a lungul experienţei mele didactice, să 

redactez scrisori de recomandare pentru mulţi elevi care au aplicat la studii în străinătate în Marea 

Britanie, Danemarca sau Olanda. În toate aceste ţări, universităţile impun pe lista de criterii de 

eligibilitate condiţia ca oricare candidat să aibă pe foaia matricolă consemnate medii la materii şcolare 

care sunt în directă conexiune cu viitoarea specializare la facultate. De aceea, un absolvent de profil 

uman, filologie nu poate lua în calcul să studieze la Facultatea de Automatică şi Calculatoare sau la 

Facultatea de Medicină într-una din ţările mai sus-menţionate, atâta timp cât la acest profil uman, din 

clasa a XI-a nu se mai studiază matematică, chimie şi fizică. Consider că este extrem de important ca 

elevii să înţeleagă că alegerile pe care le fac în perioada liceală le pot afecta pe termen lung viitorul 

profesional. Astfel, activităţile de informare şi prezentare a ofertelor universităţilor din ţară şi străinătate, 

aplicarea periodică de chestionare cu întrebări ţintă despre profesii şi studii superioare, dar şi despre 

aptitudini şi abilităţi personale se constituie în metode eficiente de identificare şi evaluare a măsurii 

valorilor intelectuale pe care elevii le deţin. 

Mai mult decât atât, profesorii se confruntă de multe ori cu refuzul elevilor de a depune un efort 

prea mare pentru a progresa şi pentru a obţine rezultate foarte bune la şcoală şi la examene. Acest aspect 

este posibil atâta timp cât unii elevi depun eforturi incredibile şi petrec multe ore învăţând într-un mod 
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ineficient fără a reţine informaţia pe termen lung, fără a şti să înveţe cu eforturi moderate, într-un mod 

eficient şi să obţină rezultate bune la diverse forme de evaluare orală sau scrisă la orice materie şcolară. În 

acelaşi context, elevii au nevoie să se obişnuiască cu gestionarea corectă a timpului de lucru, cu termenele 

limită, cu dozarea materiei pe o anumită perioadă de timp pentru a putea reţine şi aprofunda pentru teste, 

teze şi examene, cu lucrul contra cronometru şi cu înţelegerea exactă a cerinţelor de lucru. Toate aceste 

deprinderi se pot dezvolta în timp, prin studiu consecvent şi prin metode de lucru care să îi ajute pe elevi 

să îşi folosească resursele personale pentru a atinge succesul. 

Un bun exemplu care ilustrează importanţa dozării efortului în mod eficient îl constituie cel al 

patiseriilor Achenbach din regiunea Lancaster, Pennsylvania („Cele 100 de secrete simple ale oamenilor 

de succes”, David Niven), o afacere de familie cu o clientelă fidelă care aducea un profit constant de peste 

patru decenii. În anii 90’ proprietarii au luat hotărârea să extindă afacerea, deschizând locaţii noi pentru 

vânzarea cu amănuntul şi en-gros. Chiar dacă munceau mai mult, proprietarii au înregistrat o scădere a 

profitului şi s-au trezit ameninţaţi de faliment şi au acumulat datorii în urma extinderii. Earl Hess, un 

director de firmă privată, a girat capitalul necesar menţinerii firmei pe piaţă iar în cele din urmă a 

cumpărat toată afacerea. Acesta a acţionat ca un observator obiectiv şi şi-a dat seama că patiseria era 

condamnată la faliment din cauza ineficienţei: aveau prea multe produse şi 90% din vânzări proveneau 

din 10% din totalul produselor. Hess şi-a dat seama că foştii proprietari au muncit foarte mult, au depus 

un efort titanic dar ineficient, pentru că produceau mai mult decât exista cerere pe piaţă. 

Autorul cărţii „Cele 100 de secrete simple ale oamenilor de succes”, David Niven, susţine că: 

„Efortul este singura caracteristică supraevaluată în obţinerea succesului. Oamenii îl consideră ca fiind cel 

mai bun ingredient al succesului, când de fapt este unul dintre cel mai puţin importanţi factori. Efortul de 

unul singur poate conduce către eşec, deoarece efortul ineficient este o sursă imensă de descurajare, ce îi 

face pe oameni să creadă că nu se vor bucura niciodată de succes, atâta timp cât nici măcar 

intensificându-şi efortul nu au reuşit să obţină rezultate favorabile”. 

În concluzie, elevii adolescenţi au nevoie de puncte de reper şi de sprijin puternice, care să îi ajute 

să se autocunoască şi să înţeleagă ce li se potriveşte cel mai bine pentru continuarea studiilor superioare, 

pentru succesul şcolar la examenele finale de bacalaureat şi pentru motivarea lor de a fi interesaţi să 

studieze şi să se pregătească pentru a deveni competenţi în contextul lumii reale a cererilor de pe piaţa 

muncii. De aceea, activităţile de consiliere desfăşurate în cadrul proiectului ROSE pot fi o alternativă utilă 

pentru ca elevii de liceu să îşi identifice, cuantifice şi dezvolte abilităţile necesare atât pentru dezvoltarea 

lor personală, cât şi pentru cea profesională de succes. 

 

         Prof. Mihaela-Alina SANDU 

 

 

 

 



EXCELSIOR LER 

 

32 

 

Pasiunea mea, desenul... 
 

 

De când mă știu mi-a plăcut să desenez, să mâzgălesc orice prindeam și din acest motiv eram 

mereu certată de părinți că murdăream pereții din casă. Însă odată cu timpul, am crescut și la fel și 

dragostea mea față de desen, ceea ce schițam nu mai era privit doar pe o joacă, munca mea era luată în 

serios. Văzând acest lucru, părinții mi-au susținut pasiunea înscriindu-mă la diverse cursuri pentru a mă 

perfecționa.  

Totuși nu am putut să rămân consecventă lor deoarece au apărut alte priorități în noua mea viață 

de elevă, așa că pentru un timp îndelungat am lăsat de o parte desenul și mi-am canalizat timpul pe studiu. 

Poate aș fi uitat pentru totdeauna de prima mea iubire, anume desenul, dacă un prieten nu mi-ar fi pus 

întrebarea “Care este dreamjob-ul tău?” Iar în gând îmi treceau meseri importante, respectate și tot mai 

căutate în ziua de astăzi, dar nu un astfel de răspuns aștepta din partea mea amicul meu, ci întradevăr 

meseria visurilor mele și m-a făcut să înțeleg că tot ce îmi doream era să devin o artistă faimoasă, ca 

desenele și picturile mele să rămână pentru a fi admirate și după existența mea.  

Așa că mi-am readus la viață pasiunea pentru desen și profit de orice ocazie pentru a mă manifesta 

artistic, particip la concursuri, expoziții, ba chiar m-am oferit să pictez pereții clasei mele. Și acum fetița 

care era dojenită pentru ca murdărește pereții, acum i se cere să să decoreze pereții altor multe clase. 

Am un sfat pentu toți tinerii care au o pasiune pe care au abandonat-o sau au uitat-o, nu renunțați 

așa repede! Meritați să vă îndepliniți visele, indiferent de ce zice lumea, dacă vă doriți cu adevărat și 

munciți din greu pentru țelurile voastre puteți face orice. 

 

       Eleva Teodora BOROȘ, clasa a IX-a A 
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Cum mi-a schimbat viața radio-ul? 
 

Când intri într-un studio de radio ai o senzație pe care nu o poti descrie în cuvinte. Dacă ești 

obosit, nu durează mult și uiți de tot. De când merg la emisiuni, mi-am descoperit vocația.  În 

momentul de față, nu m-aș vedea făcând altceva. Îmi place la nebunie ceea ce fac acolo și nu aș 

renunța pentru nimic. Pe viitor, mi-aș dori să activez în acest domeniu.    

Nu de mult am început să merg la studio și să lucrez la ceea ce mă putea face fericită mai 

târziu. Nu este ușor, dar nici greu. Este o meserie frumoasă pe care o faci cu pasiune dacă ești 

dedicat și îți place acest domeniu. Încă de mică mi-am dezvoltat abilitatea de a vorbi liber. Iar acum, 

mă ajută foarte mult. Radioul  nu este doar un moft cum mulți l-ar putea numi, este o pasiune  pe 

care vreau să o cultiv. Prin intermediul emisiunilor am cunoscut mulți oameni care chiar merită să 

fie ajutați să se dezvolte în domeniul lor și nu numai. 

 

Eleva Bianca DEMIDOV, cls. a X-a B. 

Pasiunea cunoașterii 
 

Mereu mi-a plăcut să mă plimb, să cunosc, să aflu locuri noi. Călătoria și natura sunt marile mele 

pasiuni. Cu cât începi să descoperi locuri noi, cu atât vrei să vezi cât mai mult, așa se nasc pasiunile. De 

multe ori vedem destinațiilea în poze, la prieteni sau pe internet, citim recenzii, dar până nu ajungi acolo, 

nu-ți poți închipui frumusețea locului.  

Acum mult timp am văzut un reportaj despre Lacul Ochiul Beiului, mi s-a părut foarte interesant. 

Un fel de mini ocean, cu apă verde-albastră, un tablou pictat atent, completat de vegetația ce înconjoară 

lacul.   

În vacanța de anul trecut am adăugat pe lista cu destinații acest lac, deoarece vizitam Parcul 

Național Cheile Nerei și nu puteam să ratez ocazia de a-l vedea. Lacul nu-și dezvăluie ușor frumusețea, se 

ascunde în inima pădurii, iar ca să ajungi la el trebuie să parcurgi un traseu destul de lung, dar va asigur 

ca merită, căci veți descoperi frumusețea pădurii. Ajunsă în fața faptului împlinit, m-am lăsat vrăjită de 
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cadrul natural. Mă simțeam ca într-un basm, natura în toată splendoarea sa te hipnotiza. Lacul era de o 

frumusețe rară, apa avea o culoare deosebită și era așa limpede, încât nu credeai că este real. Cei sceptici 

în privința așteptărilor vor fi impresionați cu siguranță.  

Mă bucur că am fost împinsă de curiozitate să ajung acolo, căci odată văzut, lacul îți rămâne în 

minte ca o operă de artă. 

 

Eleva Mihaela CUCOȘ, cls. a IX-a A 

 

 

 

O cameră și o pasiune 

 
Totul a început în urmă cu 3 ani când am primit de la mama un aparat 

foto compact Nikon . La început nu i-am dat importanță, îl luam din când in 

când afară, dar după două luni de făcut poze prietenilor, interesul meu pentru 

fotografie crescuse . Simțeam nevoia să știu mai multe informații despre cum să 

îmi fac pozele astfel încât să arate din ce în ce mai frumoase și să încânte ochiul.  

Tot ce învățam aplicam atunci când mă vedeam cu prietenii. Mă 

foloseam de fiecare ocazie ca să exersez și să mă perfecționez. După o tabăra la Sucevița am descoperit 

pozele în natură, cu peisaje, flori, și eram din ce în ce mai atras de pozele făcute in natură. În momentul 

de față încă sunt atras de genul ăsta de poze . 

Ce mă atrage la fotografie e faptul că pot să mă joc cu nuanțele de culori și cu subiectul, având 

posibilitatea sa creez o poveste . 

Pentru mine fotografia a început ca o curiozitate, s-a transformat în plăcere și a devenit o pasiune 

prin care pot să evoluez. 

Elevul Andrei ANDREI, cls.a XI-a B 
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Ciclismul 
 

Ciclismul este, în sensul larg al cuvântului, deplasarea pe sol folosind mijloace de transport puse 

în mișcare de mușchii omului, cu precădere bicicletele. Ca sport, ciclismul e condus de Uniunea Ciclistă 

Internațională, cu sediul în Elveția. Este împărțit în mai multe genuri: ciclism pe șosea, pe teren accidentat 

(zis și mountain biking) ,bike motocross (BMX) etc.  

Totul a început când eram mic, mai exact la 6 ani, când bunicul meu m-a învățat să merg pe 

bicicletă. Cu greu, dar m-a învățat. Țin minte cât de fericit eram când am reușit să merg fără ajutorul lui și 

pe zi ce trecea dorința de a merge pe bicicletă era din ce ăn ce mai mare. Au trecut aproape 12 ani de 

atunci și dorința aceasta încă e vie. Când mă plimb pe bicicletă mă calmez, lăsând  în spate orice 

problemă. Primul meu concurs serios la care am participat a avut loc în iunie 2019, în Munții Măcin și de 

atunci a început să îmi placă foarte mult stilul Mountain Biking, un stil foarte divers. Pentru acest stil am 

început ușor-ușor să modific bicicleta mea, dar la anul urmează adevăratele modificări (schimbătoare, 

cauciucuri, casetă, plăcuțele de frână și lista e lungă). După părerea mea, ca să ajungi un biciclist 

experimentat trebuie să fii început de jos ,cu o bicicletă nu tocmai bună. Pe parcurs hotărăști dacă merită 

să investești sau să cumperi una mai bună. Normal că în acest proces trebuie să mergi mult pe bicicletă ca 

să aduni experiența necesară.  

Tipuri de curse:  

 Cățărare / urcare 

 Contratimp (individual/echipe) – proba presupune că fiecare sportiv/echipă să parcurgă de unul 

singur lungimea etapei respective, clasamentul urmând a se stabili în funcție de timpul în care a 

parcurs traseul. Startul se dă pe rând pentru participanți, de obicei cu o diferență de un minut între 

ei. Ordinea de start este cea inversă a clasamentului anterior (dacă există un clasament anterior) – 

cel mai slab clasat pleacă primul, iar cel mai bine clasat ultimul. 

 Criterium – este o cursă rapidă, de obicei cu o durată de în jur de o oră. Traseul este, de regulă, 

unul plat și presupune o tură de circa un kilometru, parcursă de mai multe ori. 

 Cursă în linie (de fond) – proba de ciclism unde startul se dă în masă (toți concurenții pornesc 

deodată) și câștigătorul este primul care trece linia de sosire. 

 Cursă de o zi – cursă compusă dintr-o singură etapă, de obicei în linie, al cărei câștigător este cel 

care trece primul linia de sosire. 

 Cursă pe etape – cursă compusă din mai multe etape, de diferite tipuri, al cărei câștigător se 

stabilește pe baza clasamentului general. O cursă pe etape poate purta denumirea de „tur”.  

 Cursă pe puncte – o cursă de tip criterium, practicată în special pe velodrom, cu sprinturi 

intermediare unde se acordă puncte primilor clasați. Câștigătorul este cel care adună cele mai 

multe puncte la finalul cursei, fără a se ține cont de timpii realizați. 

Elevul Robert Leonard POPA, clasa a X-a E 
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Hobby-ul meu – Ciclismul Cross-Country 

 

Pasiunea mea pentru ciclism a început în 2017, când am decis să încep un stil de viață mai sănătos 

prin sport și alimentație potrivită. Primul pas a fost cumpărarea unei biciclete pregătite să înfrunte mulți 

metri de elevație și mai ales foarte mulți kilometri.  

Am început cu plimbări ușor-sportive, prin parcurile și aleile pietonale ale orașului împreună cu 

câțiva amici. Progresul din punct de vedere fizic s-a făcut remarcat imediat și am reușit să-mi fac curaj să 

încep să parcurg distanțe mult mai mari (peste 75km) în Munții Măcin. În primul an cu bicicleta am reușit 

să parcurg undeva la 800km și am decis că este timpul să devin competitiv. 

Primul concurs la care am participat a fost Transilvania Bike Trails Race (Sighișoara-Saschiz, 

județul Mureș), unde am realizat că nivelul meu și al bicicletei este mult sub elitele participante. Totuși, 

frumusețea și organizarea minunată de acolo m-a învățat ce înseamnă Cross-Country-ul și pot spune că 

m-a motivat să revin mai puternic. 

Hobby-ul meu mi-a adus și suferințe prin accidentările suferite (unele mai grave decât celelalte), 

dar și prin defectarea sau distrugerea efectivă a unor componente ale bicicletei. Am trecut cu greu peste 

această etapă, iar când am vrut să mă opresc, am fost motivat de prietenii cicliști din Galați (MausBike, 

BikeWorks, Clubul de Ciclism Galați, TimeBike și amici) 

Am început să mă antrenez mult mai serios abia anul acesta, când am reușit să fac un upgrade 

bicicletei și echipamentului, scăzând greutatea și aproape perfecționându-mi tehnica. Am participat la 

concursuri locale (precum Gârboavele XC și Foltești XCM – vezi poza), dar și concursuri internaționale: 

Prima Evadare (București) și Cupa Iașului la MTB   

În momentul de față am ajuns la aproape 3500 km parcurși, dintre care 1700 km numai anul 

acesta. Îmi propun pe viitor să mă înscriu într-o echipă profesionistă și să ajung pe cât mai multe 

podiumuri.        

      Elev Claudiu CUCOȘ, clasa a XI-a C 
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Cinematografia 

 
 

          Consider că cinematografia este o artă nemuritoare care continuă să aibă o importanță deosebită în 

societate și în viețile oamenilor.  

          Cea mai mare realizare a cinematografiei a fost să umple de fericire  inimile a milioane de oameni, 

întrucât, cu ajutorul acesteia, imaginile ce păreau odată a fi imposibile și personajele preferate pe care 

credeam că nu o să le putem vedea vreodată în “carne și oase” din cărțile citite de nenumărate ori, au 

putut fi transpuse pe un ecran și readuse la viață de actori și actrițe, care au făcut tot posibilul să ne 

introducă în lumea mult iubită a fantasticului, unde uităm de griji și probleme. 

         Cinematografia este unul din mijloacele prin care cultura a rămas și rămâne vie. Cu ajutorul acesteia 

putem urmări evoluția filmului și odată cu el, a tehnologiei. Putem fi fermecați de scenele create cu 

ajutorul efectelor speciale, la început puține, însă acum parcă nelimitate. 

          Cu ajutorul tatălui meu, am aflat mai multe despre cinematografie și filme în general, deoarece el 

mi-a recomandat filmele tip documentar, de la care pot învăța ceva, filmele de comedie, care imi fac ziua 

mai bună, uimitoarele filme de acțiune, care m-au făcut să fiu nerăbdătoare să aflu ce se întâmplă până la 

sfârșit sau cele la care trebuie să citesc și cărțile pentru a le înțelege mai bine. 

“ Cinematografia este infinită în posibilitățile sale…mai mult decât muzica sau limbajul” – Conrad Hill 

             

       Eleva Miruna ROTARU, clasa a IX-a B 

 

 

 

MUZICA 

 
"Muzica este mişcarea sunetului ce atinge sufletul întru educarea virtuţii sale." (Platon)  

 

Se spune că atunci când asculţi muzică, nu ai timp să te gândeşti la altceva. Eşti concentrat doar pe 

ceea ce auzi, de aceea oamenii sunt capabili să reţină atât de repede o melodie. Muzica este o terapie 

pentru suflet. Un refugiu. O ascultăm când ne aflăm în toate stările: fericiți, triști, melancolici sau altele.  

Eu am crescut cu muzica și totodată m-am dezvoltat prin ea. De la vârsta de 4 ani am mers la 

concursuri, spectacole, tabere de muzică iar acest lucru m-a dezvoltat ca și persoană. Mi-a îmbunătățit 

abilitățile de socializare, m-a maturizat făcându-mă să trec prin diferite întâmplări cu oamenii cunoscând 

diferite caractere și comportamente. M-a făcut să devin perseverentă în munca mea prin dorința de a 

deveni o cântăreață cât mai bună și să fac ceva remarcabil în viață prin ea. 
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Acum, după 14 ani am ajuns solistă într-o formație pentru evenimente festive și pot spune că îmi 

câștig banii mei de care mă pot folosi cum doresc. Iar acest succes te face și mai perseverent prin dorința 

de a fi din ce în ce mai bun. Te ambiționează. 

  Muzica înseamnă cunoaștere. Ritmurile vioaie te învață pași de dans, iar cele mai melancolice îți 

pot produce o adâncă stare de meditație, moment în care îți poți cunoaște cele mai ascunse dorințe, îți poți 

stabili cele mai mărețe planuri sau poți lua decizii importante. Totodată, prin muzică îi cunoaștem și pe 

ceilalți. Cunoscând ce muzică ascultă cineva, putem ușor să-i atribuim câteva trăsături. Pe lângă acestea, 

muzica ne îmbogățește cultural. Ascultând melodii arabe, franceze sau indiene, cunoaștem totodată și o 

parte din cultura acestor etnii. 

 Prin muzică, așadar, cunoaștem oameni și culturi. Prin muzică, așadar, ne cunoaștem pe noi. 

 

      Eleva Daniela BUTURUGĂ, clasa a XI-a F 
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